
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora Macieja Grubskiego

na 72. posiedzeniu Senatu
w dniu 17 marca 2011 r.

Oœwiadczenie skierowane do ministra obrony narodowej Bogdana Klicha

Szanowny Panie Ministrze!
Po raz kolejny jestem zmuszony wróciæ do tematu kolekcji samolotów i innego sprzêtu wojskowego

znajduj¹cej siê przy ulicy Pilskiej w £odzi. Sprawê dotycz¹c¹ eksponatów przedstawi³em w oœwiadcze-
niu senatorskim z³o¿onym w dniu 16 lipca 2009 r. podczas trzydziestego ósmego posiedzenia Senatu.

Przedmiotowa kolekcja jest jednym z najbardziej interesuj¹cych zbiorów eksponatów techniki woj-
skowej w Polsce. Znajduj¹ siê tu miêdzy innymi: I³-14, I³-28, MiG-15, MiG-17, MiG-21, Su-7, TS-11 Is-
kra, œmig³owiec Mi-6.

W odpowiedzi Pana Ministra na oœwiadczenie z dnia 16 lipca 2009 r. znajduje siê informacja, i¿ ekspo-
naty zgromadzone przy ul. Pilskiej w £odzi „nie stanowi¹ depozytu przekazanego przez Wojsko Polskie”.

W zwi¹zku z prowadzonymi przeze mnie dzia³aniami na rzecz ochrony kolekcji uda³o siê zaintereso-
waæ spraw¹ Urz¹d Miasta £odzi, który podj¹³ wstêpne prace na rzecz w³¹czenia kolekcji w struktury
Muzeum Tradycji Niepodleg³oœciowych, o czym zreszt¹ wspomina³em w swoim oœwiadczeniu. Jednak¿e
mimo starañ Urzêdu Miasta £odzi nie uda³o siê wyjaœniæ kwestii w³asnoœci kolekcji.

W okresie, jaki up³yn¹³ od z³o¿enia przeze mnie oœwiadczenia, mieszkañcy £odzi zainteresowani
przedmiotow¹ spraw¹ przedstawili mi kopie dokumentów, wskazuj¹ce na przekazanie eksponatów
przez ówczesne Dowództwo Wojsk Lotniczych i Obrony Powietrznej Kraju i co wiêcej, zawieraj¹ce infor-
macje, i¿ kolekcja podlega nadzorowi Rady Muzealnej WLOP (kopie w za³¹czeniu). Ponadto w ostatnich
dniach przedstawiciele Wojska Polskiego przeprowadzili spis eksponatów. Dlatego te¿ pragnê wyraziæ
zadowolenie z faktu, i¿ w³aœciciel wreszcie zaczyna interesowaæ siê swoimi depozytami.

W celu pe³nego wyjaœnienia spraw w³asnoœciowych kolekcji uprzejmie proszê Pana Ministra o udzie-
lenie informacji, czy w³asnoœæ wojskowa eksponatów zosta³a potwierdzona, a jeœli tak, to których kon-
kretnie eksponatów dotyczy.

Ponadto uprzejmie proszê Pana Ministra o potwierdzenie deklaracji wyra¿onej w piœmie z dnia
27 sierpnia 2009 r., bêd¹cym odpowiedzi¹ na oœwiadczenie z dnia 16 lipca 2009 r., i¿ w resorcie obrony
narodowej nie istniej¹ plany demonta¿u kolekcji i przekazania jej poza £ódŸ wobec jej niezaprzeczal-
nych walorów dla spo³ecznoœci lokalnej, które sam Pan Minister raczy³ zauwa¿yæ.

Jednoczeœnie chcia³bym uzyskaæ od Pana Ministra potwierdzenie gotowoœci wspó³pracy z w³adzami
lokalnymi w sprawie zapewnienia eksponatom nale¿ytej ochrony oraz ich szerszej dostêpnoœci.

Z wyrazami szacunku
Maciej Grubski




